
NA ROB JAVNI RAZPRAVI 0 SAMOPRISPEVKU

ZA BOLJŠE ŽIVLJENJE NAŠIH OTROK
Zelo dolgo časa je minilo, da smo od razprav prešli na konkretne

odločitve, da bomo konec decembra 1971 na referendumu ddlo-
čali o samoprispevku, s katerim naj bi v obdobju petih let uresničili
vsaj najnujnejši program izgradnje vzgojno-varstvenih zavodov ter
osnovnošolskih objektov. Seveda, če hočemo začrtani program do-
cela uresničiti, bo potrebno poleg sredstev, zbranih s samopri-
spevkom, združiti tudi sredstva, ki se stekajo v sklad za otroško
varstvo pri temeljni izobraževalni skupnosti ter vsakoletno soude-
ležbo vseh petih ljubljanskih občin.

Sedanja situacija na področju var-
stvenih in šolskih kapacitet je res
porazna. Preveliko je število prosil-
cev, ki želijo dati svoje otroke v var-
stvo, kajti vrtci so že prepolni; vrsti
šol grozi tretja izmena, ni pogojev za
podaljšano bivanje otrok v šoli itd.
Se bi lahko naštevali ter s konkret-
nimi podatki utemeljevali porazno
situacijo na tem področju! Pa najbrž
to ni potrebno, kajti s temi pro-
blemi je gotovo seznanjen sleherni
nas občan, ko se vszkodnevno sre-

glede na to, da so prizadevanja in
sredstva, ki jih tu vlagamo, resnično
precejšnja, nikakor ne zadoščajo več
za zagotovitev normalnih pogojev za
varstvo in šolanje naših otrok.

KAJ BOMO PRIDOBILI?

Predloženi program za območje
Ljubljane predvideva gradnjo 24
vrtcev za približno 3700 novih mest,
20 povsem novih šol s telovadni-
cami. 6 prizidkov s telovadnicami. 3

Tudi v vzgojno varstvenem zavodu na Kodeljevem vlada velika
gneča. Zato bo vsak dinar, ki ga bomo prispevali za varstvo otrok,
smotmo naložen

čuje z njimi. Družbena skupnost ni
več kos tem problemom, pa čeprav
je večina ljubljanskih občin, posebej
še naša, vlagala znatna sredstva v
varstvo in šolstvo ptedvsem v zad-
njih treh letih.

Naglo naraščanje števila prebival-
stva porast števito zaposlenih star-
šev in zlasti še v zadnjem času nagel
porast števila zaposlenih žena, inten-
zivna stanovanjska gradnja in s tem
hitrejše naseljevanje Ljubljane ter ne
nazadnje tudi precejšnja družbena
brezbrižnost - vse to so razlogi, ki
so pripeljali varstvo in šolstvo v do-
kaj kočljivo situacijo. Sele v zadnjih
letih je opaziti precejšnja prizade-
vanja občinskih skupščin ter diugih
dejavnikov, tako da lahko danes že
govorimo o delni sanaciji na pod-
ročju varstva in šolstva. Vendar ne

prizidke brez telovadnic, 4 nove
telovadnice, vzgojno posvetovalnico
ter gradnjo ncvega šolskega objekta
s telovadnico in delavnicami pri
osnovni šoli Janeza Levca.

Če bomo docela uresničili predvi-
deni program, bomo zagotovili 45 %
predšolskim otiokom varstvo; 30 %
šoloobveznih otrok bo deležno
dnevnega vaistva; izognili se bomo
tretjim izmenam; zgradili bomo pre-
potrebne rekreativne površine za ce-
lodnevno bivanje otrok v šoli: posta-
vili bomo temelje za prehod na eno
izmeno, s tem pa tudi odprli mož-
nosti za celodnevno šolanje; dosegli
bomo vsaj približno normalne po-
goje za delo v naših osnovnih šolah.

Uresničiti tako obsežen in odgo-
vomo zastavljen program je zelo za-
htevna naloga, ki jo pa moramo iz-

peljati! Nikakor namreč ne sm*no
dovoliti, da se nam problemi vzgoje
in varstva še kar naprej kopičijo.
Zato potrebujemo 24 milijard starih
dinarjev sredstev. Z dosedanjimi viri
je možno zagotoviti polovico leh
sredstev, drugo polovico pa jih mo-
ramo zbrati s samoprispevki.

. PRVE PRIPRAVE
SOZANAMI

Intenzivne organizacijske priprave
v vseh petih ljubljanskih občinah so
pri kraju. Se v dosedanjih pripravah,
ki so bile usmerjene predvsem k
ustvarjanju ustreznfli organizacijskih
oblik dela, je bilo čutiti povsod, na
vseh ravneh, popolno enotnost ob
uvedbi samoprispevka. Dobre orga-
nizacijske priprave so gotovo po-
memben dejavnik v prizadevanju, da
z referendumom uspemo. Od mest-
nega aktijskega odbora, kl naj pove-
zuje in usmerja posamezne akcije v
vseh petih ljubljanskih občinah,
prek občinskih akcijskih odborov
ter še naprej <lo podobnih odborov
po šolah, krajevnih skupnostih in
delovnih organizacijah, je zgrajena
organizacijska mreža, ki že sedaj
vključujc vcliko število rvaših obča-
nov, predvsem naših žena. Pa ne
samo to: akcijski odbori bodo ob-
stojali tudi še po referendumu, kajti
to zagotavlja vsakemu občanu stalni
nadzoi nad porabo zbranih sredstev,
pa tudi nad uresničitvijo začrtanega
programa gradenj. Najbrž je ta odlo-
citev povsem pravilna. kajti ko se
bomo odločali, da v obdobju petih
let prispevamo 1 % od svojih oseb-
nih dohodkov za gradnjo vrtcev in
šol, smo prepričani, da to moramo
storiti ter s tem zagotoviti čvrstejše
temelje v vzgoji in varstvu našim
otrokom. Seveda je zato povsem
nonmalno. da sc nam omogoči vsa-
kodnevno spremljanje uresničevanja
še prej sprejetih programov.

KAJ BOMO V PETIH LEJIH
NAPRAVILI V NAŠI OBČINI
Široke razprave, ki se v naši ob-

čini odvijajo že vrsto let o tem, ka-
tere objekte varstva in šolstva je po-
trebno čimprej zgraditi, če hočetno
vsaj deloma omiliti vrsto problemov,
so izoblikovale program izgradnje
najnujnejših objektov, ki smo ga
vključili v skupni ljubljanski pro-
gram. Čeprav smo pri oblikovanju
programa zadevali vedno na ena in
ista ,.žarišča" potreb, to ne pomeni,
da je program zaključen, marvcč
prav nasprotno. S tem programom
samo postavljamo temeljc, na kate-
rih naj vsak občan naše občine gradi
svoje pripombe in predlaga naj-
ustreznejše resitve. Sele temeljita
javna razprava mora izoblikovati
takšen program, ki ga bo pripravljen
sprejeti čimvečji kiog občanov.

To pa pomeni tudi pomembno
zagotovilo za dokončen uspeh na re-
ferendumu. Res je, da bo vse po-
trebe in želje težko vključiti v pro-

gram in jih uresničiti, vsaj v tem
prvem obdobju, kajti sredstev je nu
voljo samo toliko, da lahko zgra-
dimo samo najnujnejše. Kakršnakoli
sprememba programa mora iti v bre-
me hotranjih sprememb, kar pa po-
meni, da lahko izmed sedaj predvi-
denih objektov pride na vrsto šele v
kasnejšem obdobju, namesto njega
pa predvidimo novega, bolj potreb-
nega.

Tako naj bi v petih letih na ob-
močju občine Moste-Polje zgradili
nove vrtce v Jaršali, na Vevčah, v
Novem Kodeljevem, v Polju, med-
tem ko bi v Zadvoru adaptirali ob-
stoječi objekt, na Selu pa zgradili še
prizidek. S tem bi v nasi občini po-
večali dosedanje zmogljivosti za 740
novih mest.

Prav tako predvidevamo zgraditi
dve novi šoli: v Novem Kodeljevem
in Novem Polju; v Zalogu in So-
strem pa dva prizidka. Vsi ti objekti
bodo opremljeni tudi s telovad-
nicami.

Najbrž ni težko ugotoviti, da
bomo z izgradnjo teh objektov ne
samo omilili perečo situacijo na
podiočju vaistva in šolstva, marveč
predvsem postaviti v prihodnje takš-
no osnovo, da bomo lahko z nor-
malnimi proračunskimi viri zado-
voljevali vsakoletne tekoče potrebe.
Z izgradnjo teh objektov bomo za-
gotovili ustreznejš.. pogoje in čim-
bolj enaka izhodišča varstva in vzgo-
je vedno večjega števila naših otrok.

PODPRIMO
SAMOPRISPF.VEK

Dileme za ali proti samoprispevku
ne more biti več. Moramo se zavzeti
za samoprispevek, utemeljevati nje-
gov namen najbrž ni več potrebno.
Samoprispevek mora postati naš
smoter, s katerim bomo našim otro-
kom lahko omogočili boljše pogoje
za njihov razvoj in vzgojo, nam star-
šem pa manj osebnih skrbi in pro-
blemov, večje možnosti in sprošče-
nost pri našem vsakdanjem delu. Še
več: s samoprispevkom bomo doka-
zali, da tudi Ljubljančani nismo iz-
jema, kadar je potrebno zbirati sred-
stva za reševanje perečih družbenih
problemov, tako kot to že vrsto let
delajo v domala vseh slovenskih ob-
činah.

Naj ne zvenijo te besede kot pa-
rola, marveč naj v resnici pomagajo
slehernemu izmed nas, da bo lahko
sam pri sebi objektivno ocenil po-
membnost te akcije in svoj osebni
delež pri tem. Zatorej ob širokih jav-
nih razpravah, ki bodo od septem-
bra do decembra, odkrito spregovo-
rimo o vseh premislekih, zavzemimo
se, da bodo naši predlogi upošte-
vani, skratka storimo vse, da bomo
čim enotneje podprli to veliko hu-
manitarno akcijo za izgiadnjo vrtcev
in šol na območju vseh petili ljub-
Ijanskih občin.

Geslo ,,Za šolo - za vrtec" naj bo
naše osnovno vodilo v naših prihod-
njih odločitvah in razpravah.


